
恒星物理课程教学大纲 

 

课程基本信息（Course Information） 

课程代码 

（Course Code） 
AS202 

*学时 

（Credit Hours）
48 

*学分 

（Credits） 
3 

*课程名称 

（Course Name） 

恒星物理 

Stellar Physics 

课程性质 

(Course Type) 
专业核心必修课程 

授课对象 

（Audience） 
天文学专业大学二年级本科生 

授课语言 

(Language of Instruction) 
中文 

*开课院系 

（School） 
物理与天文学院 

先修课程 

（Prerequisite） 
 

授课教师 

（Instructor） 
 

课程网址 

(Course Webpage) 
 

*课程简介（Description） 

 

本课程介绍恒星的基本性质,赫罗图,  恒星结构的基本方程;  介绍恒星有关的

基本知识如状态方程,  不透明度,核反应;    介绍恒星简单模型及对观测性质的解

释;  介绍恒星演化的过程及物理状态,  恒星演化的最终产物和性质;  简单介绍致

密天体及观测,  并介绍与恒星物理相关的一些领域. 

 

*课程简介（Description） 

 In this course, the basic physical properties of the stars, physical conditions  in 

the  stellar, and  the Hertzsprung‐Russell diagram are  introduced. This  course  covers 

the basic knowledge about stellar physics,  including  the equation of  state of  stellar 

matter,  the  electron  gas  and  the  photon  gas,  adiabatic  processes  in  the  stellar, 

polytropes,  radiative  equilibrium  and  opacity.  The  simple  stellar  models  and  the 

observational  stellar  properties  are  presented.    The  nuclear  energy  production  in 

the stellar, the transport of energy by radiation and conduction and the transport of 

energy  by  convection  are  discussed.  The  early  stellar  evolution,  the 

post‐main‐sequence evolution and the  late phases of stellar evolution are reviewed. 

Compact objects,  including white dwarfs, neutron  stars  and black holes  are briefly 

introduced. 

 

 

 

课程教学大纲（course syllabus） 



*学习目标(Learning 

Outcomes) 

1．让学生掌握恒星结构,  性质及演化的基本知识； 

2.  让学生了解恒星模型及于恒星物理相关的领域;  

3．让学生通过课程学习获得一些基本技能的训练,了解与恒星相关的一些程序. 

*教学内容、进度安排及

要求 

(Class Schedule 

& Requirements) 

教学内容  学时  教学方式  作业及要求  基本要求  考查方式

恒星的基本

性质 
3 

课堂教学 

 

独立思考，

格式符合规

范，写作认

真。图文处

理 符 合 规

范。 

做 习 题 

思考题，

能熟练推

导   基 本

原理，理

解其基本

思想。 

平时成绩+

期中和期

末考试 

 

恒星物理状

态 
3 

电子气体  2 

光子气体  2 

恒星绝热过

程 
3 

恒星演化基

本方程 
4 

Polytropes  3 

辐射平衡  3 

不透明度  3 

电子传导  2 

对流  3 

热核反应  3 

能量释放  3 

恒星结构计

算 
4 

单星演化  4 

致密天体  3         

 

 

*考核方式 

(Grading) 
作业(10%)，大作业(20%)，考试(70%) 

*教材或参考资料 

(Textbooks & Other 

恒星物理，黄润乾著    科学出版社 

恒星结构演化引论，李焱    科学出版社 



Materials)  Stellar Structure and Evolution (second edition), Rudolf Kippenhahn, Alfred Weigert, 

Achim Weiss, Springer-Verlag 

An Introduction to the Theory of Stellar Structure and Evolution, Prialnik D., 

其它 

（More） 
 

备注 

（Notes） 
考核方式及考核方式中各项比例在教学实践过程可能有所调整。 

 


